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cev pripravili vzpon na Ratitovec,
ravenãani so 23. junija 235 pohodni-
kom omogoãili vzpon na Rogatec,
‰torãani pa so 302 Ïelezarjem pri-
bliÏali manj znano Menino planino.

Doslej se je v 33 letih zvrstilo Ïe
92 Ïelezarskih pohodov, na katerih
je sodelovalo 35.089 udeleÏencev.
Statistika pove, da ‰tevilo udele-
Ïencev nara‰ãa iz leta v leto. V letu
2002 naãrtujejo ‰e veã udeleÏencev,
kar bodo dosegli predvsem s te-
snim sodelovanjem s sindikatom,
upravo, Ïupani in drugimi podjetji,
pa seveda z izbiro zanimivih ciljev in
pestrim programom sreãanj. So pa
na zadnjem sreãanju izpostavili
problem, saj kljub veãji udeleÏbi
upada ‰tevilo usposobljenih vodni-
kov. V sedanjih in nekdanjih Ïelezar-
skih podjetjih jih sicer dela 25, ven-
dar vse teÏje zmorejo izvedbo do-
bro obiskanih pohodov. Kadrovsko
stisko bodo posku‰ali re‰iti vsaj do
stotega pohoda slovenskih Ïelezar-
jev prihodnje leto, ko se bodo pod
vodstvom jeseniãanov podali na Tri-
glav. Za ãastnega predsednika or-
ganizacijskega odbora 100. pohoda
pa so soglasno izbrali Francija Tel-
cerja. (Andreja âibron-Kodrin)

»Pohorje, moj hrib«
Ïe desetiã

Lani je Ïe deseto leto zapored
potekala akcija Pohorje, moj hrib,
ki druÏi vse ljubitelje hoje na vrh
Mariborskega Pohorja. Glavni po-
budniki akcije so bili Miro Petriã in
Zeleni Maribora z Borisom Kojcem.
Zaradi sluÏbenih obveznosti neka-
terih in razpada Zelenih je po letu
1995 vodenje akcije na predlog ude-
leÏencev prevzel Franc Kebriã. Te-
Ïave so nastale tudi s financira-
njem, vendar pa se ‰e vedno neka-
ko najdejo podporniki, ki pokrijejo
najnujnej‰e stro‰ke organizacije,
za vsakoletna sreãanja pa prispe-
vajo nekaj tudi udeleÏenci sami. Ob
tradicionalnem zakljuãku in nekak-
‰nem letnem obraãunu udeleÏen-
cev, ki so ga organizatorji z neu-
trudnim Francem Kebriãem na ãe-
lu priredili konec januarja v gasil-

skem domu Razvanje pod Pohor-
jem, smo spet lahko obãudovali
vztrajnost nekaterih, ki postavlja-
jo rekorde. Tako je najuspe‰nej‰i
lanskega leta, 56-letni Rudi Hriber-
‰ek, opravil kar 400 vzponov od
vznoÏja do vrha, kjer zna‰a vi‰inska
razlika 720 metrov. Se‰tevek nje-
govih vi‰in zna‰a tako zavidljivih
288 kilometrov. V lanskem letu je
bilo vse skupaj 309 udeleÏencev ak-
cije, ki so opravili 14.766 vzponov,
veã kot 50 vzponov pa je opravilo
127 udeleÏencev. Pravila akcije so
pravzaprav preprosta. Vsak, ki Ïe-
li sodelovati v akciji Pohorje, moj
hrib, ob vzponu do hotela Bellevue
(1040 m) ob zgornji postaji pohor-
ske vzpenjaãe izpolni list papirja s
svojimi podatki in datumom ter ga
vrÏe v posebej za to name‰ãeni na-
biralnik. Nabiralnik dnevno prazni-
jo, udeleÏence in njihove vzpone pa
natanãno evidentirajo. Akcija po-
teka od 1. januarja do 31. decem-
bra. Najveã vzponov lanskega leta
je bilo opravljenih maja (1587), sicer
pa so najbolj »delovni« meseci med
aprilom in septembrom, kar pa je
odvisno tudi od vremenskih ra-
zmer. Organizatorji so na zaklju-
ãku podelili tistim, ki sodelujejo Ïe
deseto leto, ter najuspe‰nej‰im v
lanskem letu 40 pokalov ter 180
majic akcije. 

V letu 2002 bodo nekoliko
spremenjena pravila, saj se bodo
se‰tevali vzponi samo do ‰tevila
60. Vsak, ki bo dosegel to ‰tevilo,
bo prejel majico akcije in priznanje.
Namen akcije je namreã rekreacija
in ne tekmovanje. Sicer pa je po-
men predvsem vzpodbujanje ljudi k
pohodom v naravi in zdravemu Ïiv-
ljenju. Organizatorji za udeleÏence
akcije prirejajo tudi planinske izle-
te, ki jih izvedejo ob sodelovanju s
PD Planika iz Maribora. Tako so la-
ni izvedli ture na Malo Mojstrovko
po Hanzovi poti, na ·pik in na Bav-
‰ki Grintavec, za leto‰nje leto pa je
prav tako v naãrtu nekaj izletov v
sredogorje in visokogorje. Za tovr-
stne ture pa je Pohorje odliãna
priprava, saj se tukaj pripravljajo
tudi mariborski alpinisti pred od-
pravami v razliãna tuja gorstva.
(Boris Strm‰ek)

Antonu Omanu
(1905–2001) 
v spomin

·e za zadnji rojstni dan, 12. juni-
ja, smo obãudovali njegova doãaka-
na leta. Bil je ‰e ãil, zato smo mu z
veselim srcem zaÏeleli ‰e trdnega
zdravja. Kljub lepi starosti je ‰e ve-
dno spremljal delo dru‰tva in niã ni
kazalo, da nas bo tako nenadoma
zapustil.

V njegovih otro‰kih letih je obi-
skovanje ‰ole hitro minilo. Îe kot
deãek je sluÏil pri kmetih in kot pa-
stir prehodil vso okolico. Te kraje
pod gorami je ‰e v visoki starosti
rad obiskoval in se – kot je rekel –
prerojen vraãal domov. Pri snema-
nju filma Triglavske strmine se je
spoprijateljil z igralci – planinci. Ti
so ga ‰e dolga leta obiskovali. Z ve-
seljem je sprejel vsakogar, ki se je
oglasil pri njem. Ob ustanovitvi PD
Gozd – Martuljek v jeseni 1949 je
Tone ‰tel Ïe 45. leto, nato pa je bil
dolga leta, celo desetletja predan
planinstvu, saj je doãakal tudi pra-
znovanje 50-letnice dru‰tva. Z ve-
seljem in ponosom se je oziral na
steno v sobi, kjer so visela vsa pri-
znanja PZS, med drugim tudi spo-
minska plaketa, ki jo je prejel v 95.
letu starosti. Tone nam je bil pri
delu dru‰tva v veliko moralno opo-
ro. Sreãen je bil, da imajo Rute (do-
maãe ime za Gozd – Martuljek)
svoje planinsko dru‰tvo. Skoraj ni
bilo prireditve ali akcije, kjer ne bi
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sodeloval. Veãkrat je beseda u‰la
na ãas, ko sta potekali prva nade-
lava in markiranje planinske poti
na ·pik in k slapovom v Martuljku.
Najveã dela in skrbi pa je Tona imel
pri gradnji bivaka pod ·pikom (v le-
tih 1969-75). Z vso odgovornostjo je
nato izdajal kljuã bivaka in bil vesel
sreãnega povratka vsakega pla-
ninca.

Ko je posedal na klopci pred hi-
‰o in pogledoval proti goram Mar-
tuljkove skupine, je v spominih obu-
jal doÏivete trenutke, tako prije-
tne kot tragiãne. Tudi za dru‰tvo
krizni trenutki mu niso vzeli pogu-
ma, saj je vedno govoril: »Dokler
bom jaz mogel delati, dru‰tvo v Ru-
tah ne bo razpadlo. Delali bomo pa
toliko, kolikor bomo zmogli.« In ta-
ko je bilo tudi, ko je v letih 1958-63
kot predsednik stopil na ãelo
dru‰tva. Sonce se je na svoji poti
vedno bolj skrivalo za vrhove mar-
tulj‰kih gora. Tona je ‰e zadnjikrat
posedel na klopci pred hi‰o, ‰e za-
dnjikrat s poãasnim korakom pri-
‰el na hi‰ni prag, od koder je naj-
lep‰i pogled na njegove gore, in se
poslovil od gora in nas planincev.
(Kristjan Robiã, PD Gozd Martuljek)

Dr. Vladimir ·kerlak
(1909–2002)

·e za novo leto 2002 sva si pi-
smeno vo‰ãila, dobra dva tedna
pozneje je za vedno od‰el. ·e v pri-
pisu k vo‰ãilu je bil ves v naãrtih. To
ga je ohranjalo v duhu, kot je le mo-
Ïno pri 93 letih.

Rojen je bil 3. oktobra 1909 v
zakonu oãeta Slovenca in matere
MadÏarke v Budimpe‰ti. Umrl je 16.
januarja 2002 v Zbiljah pri Ljubljani.
Po I. svetovni vojni je druÏino zane-
slo v Mursko Soboto, Vladimirja pa
v tamkaj‰nje ‰ole. Po ‰estem ra-
zredu gimnazije je nadaljeval ‰tudij
na poljanski gimnaziji, dokonãal
pravo in kmalu doktoriral v Ljublja-
ni. Îe pred II. svetovno vojno je bil
odvetnik v Prekmurju. Med vojno je
druÏina pretrpela nem‰ko prega-
njanje, bila doloãena celo za Da-
chau, vendar se je vse sreãno izte-

klo. Po vojni se je z druÏino za veã
let naselil v Sento v Vojvodini, od
koder se je ‰ele po letu 1950 vrnil v
Slovenijo. Kot pravnik je delal v gos-
podarstvu, nazadnje v Totri v Lju-
bljani. Ker mu sodnega izpita,
opravljenega pod madÏarsko
upravo, niso priznali, ga je naredil
znova v abrahamovih letih, kar ka-
Ïe na njegovo vitalnost in voljo. Od
ustanovitve Dru‰tva pravnikov v
gospodarstvu Slovenije je bil nje-
gov ãlan, in dokler je mogel, je vodil
jezikovno sekcijo dru‰tva ‰e dolgo
po tem, ko je leta 1979 od‰el v po-
koj. Zaradi zaslug za pravno termi-
nolo‰ko stroko je bil imenovan za
zasluÏnega in pozneje ‰e za ãa-
stnega ãlana dru‰tva.

Delal je na slovensko-nem‰kem
pravnem slovarju do zadnjega. Îe
pred dvema desetletjema je po-
sku‰al prevesti in presaditi k nam
tujo pravno terminologijo, a se v
praksi ni obneslo. Ni bil zadovoljen z
obstojeãimi pravnimi slovarji. Po-
zneje je svoje zbrano gradivo po-
drobno primerjal s podobnimi av-
strijskimi, nem‰kimi in ‰vicarskimi
pravnimi slovarji. Îe v osemdesetih
letih sta priãela s prof. Jankom
Modrom delati na ob‰irnem slo-
vensko-nem‰kem pravnem slovar-
ju. Kot recenzent je bil k delu pri-
tegnjen akad. prof. dr. Stojan Pre-
tnar. Delo je bilo tako rekoã Ïe
opravljeno, ko je najprej umrl prof.
dr. Pretnar in zdaj ‰e glavni tvorec
dr. Vladimir ·kerlak. Ali bo lahko
naposled doÏivelo svojo izdajo? Za-
loÏba Gospodarski vestnik Ïeli, da
bi iz‰el kot poslovno-pravni slovar,

ki bi sluÏil splo‰ni pravni rabi, in te-
mu je namenjeno tudi ·kerlakovo
delo.

Dr. Vladimir ·kerlak je znal veã
jezikov. Bil je sodni tolmaã za latin-
ski, nem‰ki in madÏarski jezik, kar je
redkost med dana‰njimi pravniki.
Îal nisem zasledil, ali je bil dr. ·ker-
lak avtor kak‰ne pravne ali jeziko-
slovne razprave v strokovni litera-
turi, se pa je obãasno ogla‰al, zla-
sti v Planinskem vestniku ob upo-
rabi takih izrazov kot gornik – pla-
ninec, in na oporekanja izrazu gor-
nik argumentirano in inteligentno
odgovarjal. Vsak izraz, pojem ali
ime je obdelal ne le po korenu, izvo-
ru, temveã tudi primerjalno. Nas-
ploh se je v Planinskem vestniku
najveãkrat oglasil v zadnjem letu,
kot da bi iz Ïivljenja hotel iztisniti
zadnje moãi.

Zanimanje za gorni‰ko izrazje
je dr. ·kerlak kazal Ïe kot ãlan
predvojnega TK Skala. Z Ïeno sta
plezala in bila aktivna v klubu. V
mladih letih je bil tudi skavt in po-
potnik. Tudi pozneje sta z Ïeno Ha-
no z avtom prepotovala skoraj vso
Evropo. V zakonu sta se jima rodila
hãi Belica, arhitektka za notranjo
opremo, in sin Vladimir, eden na‰ih
najbolj‰ih koncertnih violinistov. Îal
sta oba umrla pred star‰i, oba bo-
gato obdarjena z umetni‰ko Ïilico.
Oãe Vladimir je bil obãudovalec
vseh vrst umetnosti, mnogo je fo-
tografiral na potovanjih, se ama-
tersko ukvarjal s slikarstvom in
tudi razstavljal.

S ·kerlakom sem se seznanil
ob preuãevanju skala‰ke zgodovi-
ne, tj. zbiranju predmetov iz dela
TK Skala, in vzporedno z obravna-
vanjem gorni‰kega izrazja. Malo‰-
tevilno komisijo pri nekdanjem kul-
turno-literarnem odseku pri PZS
je kmalu zapustila pokojna Barbka
Lipov‰ek-·ãetinin, zato je breme
zbiranja izrazja prevzel sam dr.
·kerlak. Zbrano izrazje Lipov‰ek-
·kerlak je bilo prevzeto v program
teãajev za razne profile vodnikov.

Posebna ·kerlakova zasluga je
obdelava zgodovine TK Skala, ki je v
letih 1961/62 v nadaljevanjih izhajala
v Planinskem vestniku. âeprav je
doÏivel negodovanje nekaterih ‰e Ïi-


